

Paula BRONSTEIN

THE VERBATIM AGENCY



APATRIDES, ABANDONNÉS ET REJETÉS : LA CRISE DES ROHINGYAS

Depuis 2012, j'ai été témoin de la discrimination et de la persécution dont souffre la communauté rohingya, documentant leur situation en Birmanie, et l'année dernière au Bangladesh.

La majorité bouddhiste de Birmanie peine à contenir une haine profondément enracinée à l'égard de cette minorité ethnique musulmane, une haine qui couve depuis des années. Ils sont considérés comme des clandestins venus du Bangladesh et la nationalité birmane leur est refusée. Dans l'État occidental de Rakhine, les autorités sont allées jusqu'à restreindre sévèrement leur liberté de circulation. Ce système d'apartheid leur interdit l'accès à l'éducation, à la fonction publique et aux soins de santé de base. Les Rohingyas soutiennent qu'ils sont originaires de l'ouest de la Birmanie et revendiquent un héritage vieux de mille ans qui mêle des influences arabes, mogholes et portugaises.

Les tensions se sont accrues l'année dernière. Fin août 2017, à la suite d'une attaque de rebelles rohingyas contre les forces de sécurité nationale, l'armée se livre à une répression brutale qui déclenche une grave crise humanitaire. Plus de la moitié de la population rohingya se voit forcée de fuir la Birmanie, et plus de 700 000 personnes traversent la frontière bangladaise. Les témoignages de réfugiés traumatisés font état d'atrocités, de villages brûlés par centaines, de viols et de tueries.

Le gouvernement birman arrête les journalistes qui tentent de découvrir la vérité. Aung San Suu Kyi, prix Nobel de la paix, continue de fermer les yeux sur ces exactions. Les organisations de défense des droits de l'homme l'exhortent à assumer ses responsabilités et voient dans ces violences un exemple classique de nettoyage ethnique, de crimes contre l'humanité et même de génocide.

Paula Bronstein



Palong Khali, Bangladesh, 9 octobre 2017.
Des milliers de réfugiés rohingyas ont fui leurs villages, marché pendant des jours et enfin franchi la frontière. Épuisés, ils continuent en traversant des rizières.
© Paula Bronstein / Getty Images

Palong Khali, Bangladesh, October 9, 2017.
After fleeing their villages and walking for days, thousands of exhausted Rohingya refugees have crossed the border and are walking along rice paddies.
© Paula Bronstein / Getty Images

STATELESS, STRANDED AND UNWANTED: THE ROHINGYA CRISIS

Since 2012 I have witnessed the discrimination and persecution of the Rohingya community, documenting their situation in Myanmar, and last year also in Bangladesh.

The Buddhist majority in Myanmar struggles to deal with a deeply rooted hatred towards the Muslim ethnic minority, a hatred that has been simmering for years. They consider them to be illegal immigrants from Bangladesh and deny them the right to citizenship. In western Rakhine State, the government went further, severely restricting their freedom of movement, creating an apartheid system with no access to education, civil service positions or even basic health care. The Rohingya maintain that they are indigenous to western Myanmar, with a heritage going back over a millennium and showing the influence of the Arabs, Mughals and Portuguese.

Tensions continued to rise last year, and a humanitarian emergency unfolded in late August 2017 after an attack on national security forces by Rohingya insurgents triggered a brutal military crackdown that forced more than half of the Rohingya population to flee Myanmar, and brought over 700,000 new refugees to Bangladesh. Traumatized refugees told stories of horror, of hundreds of villages burned, of rape and killings.

The Burmese government has arrested journalists trying to uncover the truth. Aung San Suu Kyi, the Nobel Peace Prize laureate, still refuses to address these atrocities, while human rights organizations around the world say she cannot avoid responsibility, and describe the violence as a textbook example of ethnic cleansing, speaking of crimes against humanity, and even genocide.

Paula Bronstein



Kutupalong, Bangladesh, 17 septembre 2017. Sous la pluie torrentielle de la mousson, une famille nouvellement arrivée attend un abri.

© Paula Bronstein / Getty Images

Kutupalong, Bangladesh, September 17, 2017. A newly arrived family, caught in the torrential monsoon rain, is waiting for shelter.

© Paula Bronstein / Getty Images



22 septembre 2017. Abu Siddique (90 ans) sur une colline qui surplombe le camp de réfugiés Kutupalong. Il a fallu le porter pour traverser la frontière, ce qui lui a coûté toutes ses économies .

© Paula Bronstein pour UNHCR

September 22, 2017. Abu Siddique (90) on a hill overlooking Kutupalong refugee camp. He spent all his savings to be carried across the border.

© Paula Bronstein for UNHCR

PAULA BRONSTEIN has over 35 years experience as a photojournalist, and her award-winning work represents a lifetime of phenomenal documentary photography, reflecting the eye of a dedicated humanitarian photographer. She is the author of the photography book *Afghanistan: Between Hope and Fear* published in 2016 by University of Texas Press. For 15 years Paula worked as a staff photographer for a variety of US newspapers; she went onto the Asian region basing herself in Bangkok and working as a staff photographer for Getty Images from 2002 until 2013. She is represented by VERBATIM photo agency.

